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Zusammenfassung

        
Im historischen Rückblick werden einige der frühesten Operationen am Hüftgelenk - Osteotomie und Arthroplastik, Exartikulation, Gelenkresektion, Osteosynthese - aus der Zeit vor Anästhesie, Anti- und Asepsis dargestellt. In diesem Kontext fragt man sich zu Recht, wie die Operateure ihre Patienten führten, wie sie Risiken und Erfolgsaussichten gegeneinander abwogen. Bestimmt waren sie mutig, doch sollte man ihre Zeit nicht heroisch nennen.


      
        
Abstract

        
In a historical review we look back at some of the earliest operations on the hip joint - osteotomy and arthroplasty, disarticulation, hip joint excision, osteosynthesis - belonging still to the era when anaesthesia, antiseptic and aseptic techniques were not available. We are indeed curious to know how the surgeons prepared their patients for the intervention and for the great risks entailed. There is no doubt that these surgeons were brave, but we should not refer to these times as being heroic.
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